



с е р и я

1 0 0 - Л Е Т И Е  
РОССИЙСКОГО ФУТБОЛА

SERIES: 100<sup>TH</sup> ANNIVERSARY  
OF FOOTBALL IN RUSSIA

### 100-летие Российского футбола

Дата выпуска: 10 октября 1997 г.

Каталожный номер — 5109-0019

### 100th Anniversary of Football in Russia

Date of issue: October 10, 1997.

Catalogue Number — 5109-0019

Номинал Denomination	Качество Quality	Металл, проба Metal, alloy standard	Масса общая, г. Total weight, G	Содержание химически чистого металла не менее г. Fine metal content not less than G	Диаметр, мм Diameter mm	Толщина, мм Thickness mm	Тираж, шт. Mintage pcs.
1 рубль 1 Ruble	«пруф» Proof	серебро 925/1000 Silver 925/1000	8,53 (±0,09)	7,78	25,00 (±0,20)	2,20 (±0,20)	25 000

#### Аверс:

изображение двуглавого орла (художник И. Билибин), по кругу надписи: сверху — «ОДИН РУБЛЬ 1997 г.», внизу — «БАНК РОССИИ». В нижней части — обозначение металла, проба сплава, содержание драгоценного металла в чистоте и товарный знак монетного двора.

#### Реверс:

изображения трех футболистов на футбольном поле на фоне Петропавловской крепости в момент проведения первого футбольного матча 24 октября 1897 года в Санкт-Петербурге, ниже — эмблемы с аббревиатурой «СПБ КЛС» (Санкт-Петербургский кружок любителей спорта). Внизу по кругу надписи в две строки: «САНКТ-ПЕТЕРБУРГ. 1897» и «ПЕРВЫЙ ФУТБОЛЬНЫЙ МАТЧ». Вверху по кругу надпись: «100-ЛЕТИЕ РОССИЙСКОГО ФУТБОЛА».

Художник: А.В. Бакланов.

Скульптор: Л.С. Камшилов.

Чеканка: Санкт-Петербургский монетный двор (ЛМД).

Оформление гурта: 200 рифлений.

*Датой рождения футбола в России считается 24 октября 1897 года, когда в Петербурге в первом матче встретились команды Василеостровского Кружка футболистов и Санкт-Петербургского Кружка любителей спорта.*

#### The obverse:

the two-headed eagle designed by artist I. Bilibin. The inscriptions along the rim: at the top — «ОДИН РУБЛЬ 1997 г.» (ONE RUBLE 1997), at the bottom — «БАНК РОССИИ» (BANK OF RUSSIA). The letters below indicate metal sign, alloy standard, fine metal content, and the mint trademark.

#### The reverse::

the picture of three football players in the field against a background of the Peter Paul Fortress in St. Petersburg during the first football match held on October 24th 1897, below – the emblem with the abbreviation «СПБ КЛС» (THE ST.PETERSBURG CIRCLE OF AMATEURS). The inscriptions at the bottom along the rim in two lines: «САНКТ-ПЕТЕРБУРГ. 1897» (SAINT-PETERSBURG. 1897) and «ПЕРВЫЙ ФУТБОЛЬНЫЙ МАТЧ» (THE FIRST FOOTBALL MATCH), at the top – «100-ЛЕТИЕ РОССИЙСКОГО ФУТБОЛА» (100<sup>TH</sup> ANNIVERSARY OF FOOTBALL IN RUSSIA).

The artist: A.V. Baklanov.

The sculptor: L.S. Kamshilov.

St. Petersburg Mint (ЛМД).

The edge: 200 corrugations.

*The birthday of football in Russia is considered to be October 24th 1897 when the first football match took place in St. Petersburg between the teams of the football players' circle of Vasileostrovski district and of the sport amateurs' circle of St. Petersburg.*



## 100-летие Российского футбола.

Дата выпуска: 10 октября 1997 г.

Каталожный номер — 5109-0020

Номинал Denomination	Качество Quality	Металл, проба Metal, alloy standard	Масса общая, г. Total weight, G	Содержание химически чистого металла не менее г. Fine metal content not less than G	Диаметр, мм Diameter mm	Толщина, мм Thickness mm	Тираж, шт. Mintage pcs.
1 рубль 1 Ruble	«пруф» Proof	серебро 925/1000 Silver 925/1000	8,53 (±0,09)	7,78	25,00 (±0,20)	2,20 (±0,20)	25 000

### Аверс:

изображение двуглавого орла (художник И. Билибин), по кругу надписи: вверху — «ОДИН РУБЛЬ 1997 г.», внизу — «БАНК РОССИИ». В нижней части — обозначение металла, проба сплава, содержание драгоценного металла в чистоте и товарный знак монетного двора.

### Реверс:

изображение вратаря Алексея Хомича в створе футбольных ворот в прыжке за мячом в одной из игр команды «Динамо» (Москва) против команды Англии во время турне по Великобритании в 1945 году. На втором плане — башня Биг-Бен в Лондоне и государственные флаги СССР и Великобритании. На фоне сетки ворот слева вверху — контур головы тигра (во время турне А. Хомич за свою блестящую реакцию и прыгучесть получил прозвище «тигр»), слева внизу — буква «Д» в ромбе (эмблема спортивного общества «Динамо»). Команда «Динамо» выиграла две игры и две свела вничью. Внизу по кругу надписи: «ТУРНЕ ПО ВЕЛИКОБРИТАНИИ. 1945». Вверху по кругу надпись: «100-ЛЕТИЕ РОССИЙСКОГО ФУТБОЛА».

Художник: А.В. Бакланов.

Скульптор: А.С. Кунац.

Чеканка: Санкт-Петербургский монетный двор (ЛМД).

Оформление гурта: 200 рифлений.

## 100th Anniversary of Football in Russia

Date of issue: October 10, 1997.

Catalogue Number — 5109-0020

### The obverse:

the two-headed eagle designed by artist I. Bilibin. The inscriptions along the rim: at the top — «ОДИН РУБЛЬ 1997 г.» (ONE RUBLE 1997), at the bottom — «БАНК РОССИИ» (BANK OF RUSSIA). The letters below indicate metal sign, alloy standard, fine metal content, and the mint trademark.

### The reverse:

goalkeeper Alexei Khomich in the goal catching the ball in one of the matches between the team of Dynamo, Moscow, and an English team during the 1945 Great Britain tour. In the background — the Big Ben Tower in London and state flags of the USSR and Great Britain. At the top to the left — a contour of the tiger head against a background of the goal net (English fans gave Alexei Khomich nickname «Tiger» for his brilliant reaction and jumping abilities), below to the left — the Russian letter «Д» in the rhomb (the emblem of the sports society Dynamo). The Dynamo team won two matches and it was a draw in two others. The inscription at the bottom along the rim: «ТУРНЕ ПО ВЕЛИКОБРИТАНИИ. 1945» (THE GREAT BRITAIN TOUR 1945), at the top — «100-ЛЕТИЕ РОССИЙСКОГО ФУТБОЛА» (100<sup>TH</sup> ANNIVERSARY OF FOOTBALL IN RUSSIA).

The artist: A.V. Baklanov.

The sculptor: A.S. Kunats.

St. Petersburg Mint (ЛМД).

The edge: 200 corrugations.



## 100-летие Российского футбола.

Дата выпуска: 10 октября 1997 г.

Каталожный номер — 5109-0021

Номинал Denomination	Качество Quality	Металл, проба Metal, alloy standard	Масса общая, г. Total weight, G	Содержание химически чистого металла не менее г. Fine metal content not less than G	Диаметр, мм Diameter mm	Толщина, мм Thickness mm	Тираж, шт. Mintage pcs.
1 рубль 1 Ruble	«пруф» Proof	серебро 925/1000 Silver 925/1000	8,53 (±0,09)	7,78	25,00 (±0,20)	2,20 (±0,20)	25 000

### Аверс:

изображение двуглавого орла (художник И. Билибин), по кругу надписи: вверху — «ОДИН РУБЛЬ 1997 г.», внизу — «БАНК РОССИИ». В нижней части — обозначение металла, проба сплава, содержание драгоценного металла в чистоте и товарный знак монетного двора.

### Реверс:

изображение футболистов в момент финальной игры на Олимпиаде в Мельбурне, которая состоялась 8 декабря 1956 года между командами СССР и Югославии и закончилась со счетом 1:0 в пользу советской команды. Надписи: под изображением кенгуру «МЕЛЬБУРН», внизу по кругу «ЧЕМПИОНЫ ОЛИМПИАДЫ 1956». Вверху по кругу надпись: «100-ЛЕТИЕ РОССИЙСКОГО ФУТБОЛА».

Художник: А.В. Бакланов.

Скульптор: С.А. Корнилов.

Чеканка: Санкт-Петербургский монетный двор (ЛМД).

Оформление гурта: 200 рифлений.

## 100th Anniversary of Football in Russia

Date of issue: October 10, 1997.

Catalogue Number — 5109-0021

### The obverse:

the two-headed eagle designed by artist I. Bilibin. The inscriptions along the rim: at the top — «ОДИН РУБЛЬ 1997 г.» (ONE RUBLE 1997), at the bottom — «БАНК РОССИИ» (BANK OF RUSSIA). The letters below indicate metal sign, alloy standard, fine metal content, and the mint trademark.

### The reverse:

the picture of football players during the final USSR-Yugoslavia game of the Melbourne Olympic Games on December 8th 1956 that scored 1-0 for the Soviets. The inscriptions: under the picture of kangaroo — «МЕЛЬБУРН» (Melbourne), at the bottom along the rim — «ЧЕМПИОНЫ ОЛИМПИАДЫ. 1956» (OLYMPIC CHAMPIONS. 1956), at the top — «100-ЛЕТИЕ РОССИЙСКОГО ФУТБОЛА» (100<sup>TH</sup> ANNIVERSARY OF FOOTBALL IN RUSSIA).

The artist: A.V. Baklanov.

The sculptor: S.A. Kornilov.

St. Petersburg Mint (ЛМД).

The edge: 200 corrugations.



## 100-летие Российского футбола.

Дата выпуска: 10 октября 1997 г.  
Каталожный номер — **5109-0022**

Номинал Denomination	Качество Quality	Металл, проба Metal, alloy standard	Масса общая, г. Total weight, G	Содержание химически чистого металла не менее г. Fine metal content not less than G	Диаметр, мм Diameter mm	Толщина, мм Thickness mm	Тираж, шт. Mintage pcs.
1 рубль 1 Ruble	«пруф» Proof	серебро 925/1000 Silver 925/1000	8,53 (±0,09)	7,78	25,00 (±0,20)	2,20 (±0,20)	25 000

### Аверс:

изображение двуглавого орла (художник И. Билибин), по кругу надписи: сверху — «ОДИН РУБЛЬ 1997 г.», внизу — «БАНК РОССИИ». В нижней части — обозначение металла, проба сплава, содержание драгоценного металла в чистоте и товарный знак монетного двора.

### Реверс:

изображение футболистов в момент финальной игры розыгрыша Кубка Европы между командами СССР и Югославии в Париже в 1960 году, закончившейся победой советской команды со счетом 2:1. Слева — изображение Эйфелевой башни и кубка с надписью «ПАРИЖ», по кругу надпись: «КУБОК ЕВРОПЫ. 1960». Ворота советской команды в этом матче защищал знаменитый вратарь Лев Яшин. Вверху по кругу надпись: «100-ЛЕТИЕ РОССИЙСКОГО ФУТБОЛА».

Художник: А.В. Бакланов.  
Скульптор: А.А. Долгополова.  
Чеканка: Санкт-Петербургский монетный двор (ЛМД).  
Оформление гурта: 200 рифлений.



## 100th Anniversary of Football in Russia

Date of issue: October 10, 1997.  
Catalogue Number — **5109-0022**

### The obverse:

the two-headed eagle designed by artist I. Bilibin. The inscriptions along the rim: at the top — «ОДИН РУБЛЬ 1997 г.» (ONE RUBLE 1997), at the bottom — «БАНК РОССИИ» (BANK OF RUSSIA). The letters below indicate metal sign, alloy standard, fine metal content, and the mint trademark.

### The reverse:

the picture of football players at the moment of the final game for the Europe Cup between the USSR and Yugoslavia teams in Paris in 1960, which scored 2-1 for the Soviets. To the left — the picture of the Eiffel Tower and the Cup with the inscription «ПАРИЖ» (Paris). The inscription at the bottom along the rim: «КУБОК ЕВРОПЫ. 1960» (THE EUROPE CUP. 1960). The goalkeeper of the USSR team was famous Lev Yashin. The inscription at the top along the rim: «100-ЛЕТИЕ РОССИЙСКОГО ФУТБОЛА» (100<sup>TH</sup> ANNIVERSARY OF FOOTBALL IN RUSSIA).

The artist: A.V. Baklanov.  
The sculptor: A.A. Dolgoplova.  
St. Petersburg Mint (ЛМД).  
The edge: 200 corrugations.

## 100-летие Российского футбола.

Дата выпуска: 10 октября 1997 г.  
Каталожный номер — **5109-0023**

Номинал Denomination	Качество Quality	Металл, проба Metal, alloy standard	Масса общая, г. Total weight, G	Содержание химически чистого металла не менее г. Fine metal content not less than G	Диаметр, мм Diameter mm	Толщина, мм Thickness mm	Тираж, шт. Mintage pcs.
1 рубль 1 Ruble	«пруф» Proof	серебро 925/1000 Silver 925/1000	8,53 (±0,09)	7,78	25,00 (±0,20)	2,20 (±0,20)	25 000

### Аверс:

изображение двуглавого орла (художник И. Билибин), по кругу надписи: сверху — «ОДИН РУБЛЬ 1997 г.», внизу — «БАНК РОССИИ». В нижней части — обозначение металла, проба сплава, содержание драгоценного металла в чистоте и товарный знак монетного двора.

### Реверс:

изображение футболистов в момент финальной игры на Олимпиаде в Сеуле 1 октября 1988 года между командами СССР и Бразилии, который закончился победой советской команды со счетом 2:1. Надписи: справа — «СЕУЛ», внизу по кругу — «ЧЕМПИОНЫ ОЛИМПИАДЫ. 1988». Вверху по кругу надпись: «100-ЛЕТИЕ РОССИЙСКОГО ФУТБОЛА».

Художник: А.В. Бакланов.  
Скульптор: А.А. Долгополова.  
Чеканка: Санкт-Петербургский монетный двор (ЛМД).  
Оформление гурта: 200 рифлений.



## 100th Anniversary of Football in Russia

Date of issue: October 10, 1997.  
Catalogue Number — **5109-0023**

### The obverse:

the two-headed eagle designed by artist I. Bilibin. The inscriptions along the rim: at the top — «ОДИН РУБЛЬ 1997 г.» (ONE RUBLE 1997), at the bottom — «БАНК РОССИИ» (BANK OF RUSSIA). The letters below indicate metal sign, alloy standard, fine metal content, and the mint trademark.

### The reverse:

the picture of football players at the moment of the final game during the Seoul Olympic Games on October 1st 1988 between the USSR and Brazil teams, which scored 2-1 for the Soviets. The inscriptions: to the right — «СЕУЛ», at the bottom along the rim — «ЧЕМПИОНЫ ОЛИМПИАДЫ. 1988» (OLYMPIC CHAMPIONS. 1988). The inscription at the top along the rim: «100-ЛЕТИЕ РОССИЙСКОГО ФУТБОЛА» (100<sup>TH</sup> ANNIVERSARY OF FOOTBALL IN RUSSIA).

The artist: A.V. Baklanov.  
The sculptor: A.A. Dolgoplova.  
St. Petersburg Mint (ЛМД).  
The edge: 200 corrugations.